
 

 

Referat for Naturparkrådsmøde den 18. december 2024 

Dato: Onsdag den 18. december 2024 kl. 16.00-19.00 

Mødested: Varde Rådhus, Bytoften 2, 6800 Varde, Mødelokale Ådalen  

Deltagere:  

Claus Brink, Naturparkrådsformand  

Sandie Eis Ravn, Næstformand, Formand for Kultur og Fritid 

Stig G. Larsen, Forsvaret 

Ole B. Nielsen, Vardemuseerne-NaturKulturVarde 

Bruno Lauridsen, Udviklingsråd Blaavandshuk  

Hanne Voetmann, Friluftsrådet Sydvest 

Bent Jakobsen, Danmarks Naturfredningsforening 

Vibeke Birk Tiedemann, Destination Vesterhavet 

Maiken Graver, Destination Vesterhavet  

Pia Jessen, Udviklingsråd Blaabjerg 

Klaus B Fries, Naturcenteret, Varde Kommune  

Andreas F. Poulsen, referent, Naturcenteret, Varde Kommune 

Mette Søderberg, Naturcenteret, Varde Kommune 

Afbud:  

Sanne Frederiksen, Aage V. Jensen Naturfond 

Morten Danielsen, Jysk Landboforening 

 

Dagsorden 

1. Velkomst ved Claus Brink 

Formanden byder velkommen til årets sidste møde. Der er ansat ny medarbejder som projektleder for 

Naturpark Vesterhavet. Andreas Poulsen kommer fra en stilling på Ribe Vikingecenter og glæder sig til 

opgaven.  

2. Godkendelse af dagsorden 

Dagsorden godkendt 

3. Nyt fra Danske Naturparker 

To ny tiltag er på vej 

• Lokale naturparkpas med mulighed for at få stempler i de enkelte naturparker. Det skal ses som et 

tillæg og ikke en erstatning for de nationale naturparkpas. Naturpark Vesterhavet påtænker at gå 

med i projektet 

 

Museerne er ved at lave et kulturpas. Der skal passes på at der ikke skabes begrebsforvirring.  



 

• Samarbejde med social- og sundhedsforvaltning i kommunerne. Friluftsrådet er i gang med en 

undersøgelse af naturparkers brug i social og sundhedsforvaltning. Det kan evt. være kurser og 

netværk på tværs i kommuner og involvering af lokale foreninger.  

 

Der bliver gjort opmærksom på at der allerede bliver arbejdet på at inddrage naturen i social- og 

sundhedsforvaltning i kommunen. Sundhedscenteret samarbejder bl.a. med NaturKulturVarde, men 

mangler opfølgende tilbud. Nationalpark Vadehavet er også på vej med et lignende tilbud. Rådet 

anbefaler at det er vigtigt at lave en koordineret indsats og samarbejde, fremfor at komme med 

mange forskellige tilbud til borgere og forvaltninger.  

 

4. Nyt fra Naturparkssekretariatet  

Orientering om de sidste 2 afholdte events. BYG i uge 30 og Naturparkuge i uge 42 

• BYG var velbesøgt og velformidlet. Det henvendte sig til en bredere målgruppe i år med flere 

forskellige tiltag som dans og teater. NaturKulturVarde var desuden også til stede og lavede 

formidling om microplast. Der har været godt samarbejde med Vejers Grundejerforening, der har 

overtaget projektet med Lene Søndergaard som tovholder. Varde Kommune og naturparken 

understøtter projektet økonomisk.  

 

• Naturparkugen gik godt i 2024. Der var dog blandet deltagerantal på de forskellige ture og 

arrangementer.  

Der bliver gjort opmærksom på at nogle af de lokale kræfter bag ugen måske er ved at være lidt 

”trætte”. Det er desuden vigtigt at de lokale kræfter anerkendes for deres store arbejde, og måske 

der skal gøres mere brug af de lokale guider, og fordre samarbejde fremfor konkurrence med 

kommercielle aktører i området og lokale foreninger. Udvalget for naturparkugen vil tage konceptet 

op i planlægningen af næste års arrangement.   

 

5. Naturparkplan og gencertificering som naturpark 

Der er ikke kommet nogle hørringsvar fra den offentlige høring. Behandling af den nye plan har givet 

følgende kommentarer fra Kultur og Fritidsudvalget:  

• Planen forholder sig ikke til jagt- og vildtforvaltning i området hvilket anses som væsentligt for såvel 
naturen som fritidsaktivitet. 
 

Jagt og vildtforvaltning tilfalder altid lodsejer, hvilket i naturparkens tilfælde i er Naturstyrelsen, 
Forsvaret og de private lodsejere. Jagt og vildforvaltning for Naturstyrelsen og Forsvaret er beskrevet i 
Oksbølaftalen.  
Der påpeges at man i nogle af sommerhusområderne oplever krondyr inde i haverne der leder efter 
mad. Sekretariatet vil i samarbejde med Naturstyrelsen, Forsvaret og Destinationen informere områdets 
gæster omkring ”code of conduct” og god opførsel omkring vilde dyr. Heriblandt at undgå fodring.  
 

• Udvalget forslår, i tilknytning til punktet om affald i naturen, at der planlægges en ”store 
oprydningsdag” i Oksbøl øvelsesterræn. En indsats på tværs af Forsvaret, Naturstyrelsen og Varde 
kommune, hvor borgerne inddrages.  
 



 

Forsvaret er åbent over for forslaget og naturparken vil facilitere et samarbejde.  
 

• Udvalget bemærker, at planen nævner at der skal plantes danske træer uden at forholde sig til de 
særlige forhold langs vestkysten som gør at mange løvtræer har udfordring med at vokse i terrænet. 

 
Omlægningen af plantagerne til urørt skov er en proces der tager op til 25 år, netop på grund af de 
særlige forhold på vestkysten. Naturstyrelsen er i gang med at udarbejde planer for netop dette.  
 
Kommentar fra Plan og Teknik udvalget: 

• Udvalget ønsker, at rådet går i dialog med Naturstyrelsen og Forsvarsministeriets Ejendomsstyrelse 
om mulighederne for at forbedre vilkår for rekreativt ophold og brug (herunder toiletforhold). 

 
Den endelige udmøntning af Oksbølaftalen er ikke på plads endnu. Længe leve Blaabjerg-Nyminde 
planen er et godt udgangspunkt for videre dialog med Naturstyrelsen og Forsvaret. Naturparken vil 
arbejde videre for godt samarbejde.   

 

Tidsplan for gencertificering er som følger: 

December 2024 – Behandling af høringssvar og kommentarer i Naturparkrådet.  

Januar 2025 – Naturparkplan revideres i forhold til kommentarer. Ansøgning og 5 års statusrapport udfyldes 

Februar 2025 – Endelig naturparkplan sendes til godkendelse i udvalg for Plan og Teknik, Kultur og Fritid 

samt Byråd.  

Marts 2025 – Ansøgning, naturparkplan og 5-årsrapport indsendes til Friluftsrådet, hvorefter 

Nationalkomiteen for Danske Naturparker behandler ansøgningen.  

6. Orientering om grøn trepart 

I udkanten af Naturparken kan der måske udtages arealer til vådområder og ny skov. Der kan måske være 

potentiale for at udvide Naturparken på sigt.  

7. Siden sidst ved rådets medlemmer 

Rådets medlemmer orienterede lidt om hvad der rører sig i de forskellige organisationer.  

8. Mødedatoer for 2025 

Forslag til datoer: 

Torsdag d. 20. marts 16.30 - 18.30  

Onsdag d. 4. juni 16.30 – 18.30 

Tirsdag d. 19. august 15.30 – 19.00 (sommerudflugt) 

torsdag d. 4. december 16.30 – 18.30 

 

 


